

耐火材料

双月刊

REFRACTORIES



R11-R22

申江

申江牌混练机

总有一款适合你



R09



R05



R03



R02

建湖申江机械有限公司

地址：江苏省建湖经济开发区永兴路188号
电话：0515-8616 6698 传真：0515-8616 6686
手机：13851317950 邮箱：13851317950@163.com
网址：www.jhsjxx.com



005

主管、主办

中钢集团洛阳耐火材料研究院有限公司

2020 · 1 | 2月出版

第54卷 (总第361期)



目次

研究开发

- 1 烧结合成 $\text{Mg}-\beta''-\text{Al}_2\text{O}_3$ 的组成和形貌高振昕, 刘百宽, 傅秋华, 王米娜
- 5 利用晶体硅砂浆切割废料原位合成高品质 $\text{SiC}/\text{B}_4\text{C}$ 复合陶瓷粉.....刘 坤, 高帅波, 仇 知, 郭静霓, 邢鹏飞, 闫 姝, 冯忠宝, 都兴红
- 10 熔渗法制备 SiC/MoSi_2 复合材料.....李路宁, 吴吉光, 万龙刚, 梁鹏鹏
- 14 含硼添加物对 $\text{Al}_2\text{O}_3-\text{SiC}-\text{C}$ 质炮泥性能的影响任海成, 王守业, 曹喜营, 冯海霞, 柳 军, 焦云杰
- 19 高岭土制备轻质莫来石骨料及其对莫来石-碳化硅耐火材料性能的影响.....舒小妹, 桑绍柏, 伍书军, 夏昌勇, 吴龙水
- 24 ZrB_2 加入量对 $\text{BN}-\text{AlN}-\text{TiB}_2$ 复相陶瓷性能的影响白佳海, 王 前, 杜庆洋, 张 雍, 魏春城
- 27 室温固化型 $\text{Al}_2\text{O}_3-\text{SiO}_2$ 系无机高温黏结剂的制备.....陈 洋, 丁 军, 曹桂莲, 王 杏, 余 超, 邓承继, 祝洪喜
- 32 颗粒级配对弥散型刚玉质透气砖材料性能的影响贾高洋, 张仕鸣, 贾全利, 冯钢军
- 37 微波烧结法制备碳化硼-石墨化炭黑复合粉体.....李忠轲, 黄紫豪, 郑家舜, 刘 彤, 姜田宝, 吴钦鑫, 魏军从, 涂军波
- 41 焦炉热修用熔融石英砖析晶度对其显微结构和性能的影响王 威, 梁永和, 尹玉成, 金胜利, 聂建华, 蔡 玮, 曾 建
- 47 CA_2 合成原料对刚玉浇注料性能的影响.....陈登锋, 张三华
- 52 烧成温度对 $\text{SiC}-\text{CA}_6$ 复合材料性能的影响司瑶晨, 李红霞, 孙红刚, 杜一昊, 王 岚, 郭 昂

生产应用

- 56 高纯镁橄榄石质轻质微孔原料的制备孟庆新, 周宁生, 刘 昭, 马剑锋
- 61 焦炉蓄热室黏土格子砖发泡变形的原因及机制分析徐国涛, 张彦文, 杨 帆, 冯 强, 王大春, 刘 黎, 张洪雷
- 66 铝碳质长水口用无铝抗氧化涂料的研制康 驰, 李国华, 徐 泽, 陈树江
- 70 SiO_2 结合 SiC 砖的抗水蒸气氧化性能.....曹会彦, 王建波, 黄志刚, 李 杰, 张新华
- 74 耐火泥浆荷重软化温度试验方法的探讨伍书军, 舒小妹, 夏昌勇

综合评述

- 77 $\text{TiB}_2-\text{BN}-\text{AlN}$ 复相导电陶瓷蒸发舟性能影响因素研究进展史晓伟, 白佳海, 王 前, 杜庆洋, 张 雍, 魏春城
- 82 AlN 陶瓷注凝成型体系研究进展.....刘 璇, 张 电, 刘一军, 刘 静, 杨晓凤, 李延军
- 88 利用菱镁矿制备先进镁质材料的研究进展高 陟, 马北越, 任鑫明, 靳恩东, 刘朝阳, 于景坤

综合信息

2020年《耐火材料》征订启事(36)

Contents

- 1 Composition and morphology of Mg- β - Al_2O_3 synthesized by sintering
Gao Zhenxin, Liu Baikuan, Fu Qiuhua, Wang Mina
- 5 In-situ synthesis of high quality SiC/B₄C composite ceramic powders from crystalline silicon slurry cutting waste
Liu Kun, Gao Shuaibo, Qiu Zhi, Guo Jingni, Xing Pengfei, Yan Shu, Feng Zhongbao, Du Xinghong
- 10 Preparation of SiC/MoSi₂ composites by melt infiltration method
Li Luning, Wu Jiguang, Wan Longgang, Liang Pengpeng
- 14 Effects of boron-containing additive on properties of Al₂O₃-SiC-C taphole clay
Ren Haicheng, Wang Shouye, Cao Xiying, Feng Haixia, Liu Jun, Jiao Yunjie
- 19 Preparation of lightweight mullite aggregates based on kaolin and their effect on properties of mullite-SiC refractories
Shu Xiaomei, Sang Shaobai, Wu Shujun, Xia Changyong, Wu Longshui
- 24 Effects of ZrB₂ addition on properties of BN-AlN-TiB₂ composite ceramics
Bai Jiahai, Wang Qian, Du Qingyang, Zhang Yong, Wei Chunheng
- 27 Preparation of room temperature curing Al₂O₃-SiO₂ inorganic high temperature adhesive
Chen Yang, Ding Jun, Cao Guilian, Wang Xing, Yu Chao, Deng Chengji, Zhu Hongxi
- 32 Effects of particle size distribution on properties of corundum based dispersive purging plugs
Jia Gaoyang, Zhang Shiming, Jia Quanli, Feng Gangjun
- 37 Preparation of B₄C-graphitized carbon black composite powders by microwave sintering method
Li Zhongke, Huang Zihao, Zheng Jiashun, Liu Tong, Jiang Tianbao, Wu Qinxin, Wei Juncong, Tu Junbo
- 41 Influence of crystallization on properties and microstructure of fused quartz bricks for hot repair of coke ovens
Wang Wei, Liang Yonghe, Yin Yucheng, Jin Shengli, Nie Jianhua, Cai Wei, Zeng Jian
- 47 Effects of CA₂ composites on properties of corundum castables
Chen Dengfeng, Zhang Sanhua
- 52 Effect of firing temperature on properties of SiC-CA₆ composites
Si Yaochen, Li Hongxia, Sun Honggang, Du Yihao, Wang Lan, Guo Ang
- 56 Preparation of high-purity forsterite light-weight micropore starting materials
Meng Qingxin, Zhou Ningsheng, Liu Zhao, Ma Jianfeng
- 61 Analysis on foaming and deformation reasons and mechanism of clay checker bricks in coke oven regenerators
Xu Guotao, Zhang Yanwen, Yang Fan, Feng Qiang, Wang Dachun, Liu Li, Zhang Honglei
- 66 Preparation of alumina-free antioxidation coatings for alumina carbon long nozzles
Kang Chi, Li Guohua, Xu Ze, Chen Shujiang
- 70 Steam oxidation resistance of SiO₂-bonded SiC bricks
Cao Huiyan, Wang Jianbo, Huang Zhigang, Li Jie, Zhang Xinhua
- 74 Discussion on test methods of refractoriness under load of refractory mortar
Wu Shujun, Shu Xiaomei, Xia Changyong
- 77 Research progress on performance influencing factors of TiB₂-BN-AlN composite conductive ceramic evaporators
Shi Xiaowei, Bai Jiahai, Wang Qian, Du Qingyang, Zhang Yong, Wei Chunheng
- 82 Research progress of AlN ceramic gelcasting systems
Liu Xuan, Zhang Dian, Liu Yijun, Liu Jing, Yang Xiaofeng, Li Yanjun
- 88 Research progress of preparing advanced magnesite materials from magnesite
Gao Zhi, Ma Beiyue, Ren Xinming, Jin Endong, Liu Zhaoyang, Yu Jingkun

Sponsor : Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd.(LIRR)

Editor and Publisher : The Editorial Board of NAIHUO CAILIAO

Editor-in-chief : PENG Xigao

Add : 43 Xiyuan Road, Luoyang, Henan 471039, China

Tel : +86-379-64205959 Fax : +86-379-64205970

E-mail : nhcl@nhcl.com.cn

Web Site : <http://www.nhcl.com.cn>, www.china-refractories.cn

Subscription rate :

Print : USD 150 (overseas, including air mail postage)

Digital : USD 100 (overseas)

Sponsored by Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd. (LIRR), established in 1966, **Naihuo Cailiao(Refractories)** is the only technical journal in Chinese in China's refractories industry that reports current situations of the R & D, production and application of refractories in China together with the development status and trend of refractories science and technology abroad. **Naihuo Cailiao** is published bimonthly and distributed both at home and abroad with the annual distribution circulation of about 20 thousand copies.

Naihuo Cailiao also affords space for advertisement which is beneficial to the manufacturers and users home and abroad to establish connection, to promote production and sales, and especially to help foreign companies share China's market.